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În fiecare oraş există locaţii ideale pentru 

evenimente culturale, important e să le identifici şi, mai 

apoi, să le şi „exploatezi” pe îndelete. Evident, Botoşani 

nu duce lipsă de astfel de „scene” în aer liber, una dintre 

ele fiind esplanada din faţa Cinematografului „Unirea”. 

La vreme de vară, când vremea e zâmbitoare, prin zonă se 

perindă noian de botoşăneni, la plimbare dar şi în 

aşteptarea a „altceva”. 

O astfel de „etichetă” - de „altceva” - i s-ar potrivi 

spectacolul ce a prins viaţă pe 1 iulie 2012, la vremea 

înserării, pe Pietonal, în faţa Cinematografului. Artişti 

nevăzători din Botoşani, împreună cu solişti vocali şi 

instrumentişti din Chişinău au creat momente artistice 

inedite, în faţa unui public cald şi realmente numeros. 

În debut, au susţinut alocuţiuni preşedintele Filialei 

nevăzătorilor Botoşani – Tudorel Tupiluşi, Ştefan Oprea – 

vicepreşedinte al Societăţii Orbilor din Republica 

Moldova şi Marcel Culincă, secretar al Filialei 

Nevăzătorilor Botoşani. Mai apoi, ca într-un elegant dans 

de epocă pe note, artiştii nevăzători botoşăneni şi-au 

alternat recitalurile cu cei veniţi din Republica Moldova. 

Spectacolul de la vremea înserării a fost susţinut de 

taraful „Entuziaştii”, al nevăzătorilor botoşăneni, recent 

laureat la Festivalul – concurs „Ion Blăjan” organizat la 

Bistriţa şi de soliştii vocali Steluţa Surugiu, Larisa Onciu 

şi Relu Matei – din Botoşani, precum şi de Luminiţa 

Cebotari, Lidia Guţu şi Ina Cernei, din Republica 

Moldova. În concert au evoluat şi virtuozi instrumentişti 

botoşăneni Constantin Surugiu – vioară şi Eusebiu Toma 

(15 ani)– fluier şi clarinet, alături de talentaţi rapsozi 

moldoveni: Petru Mândru – vioară şi Petru Ursu – 

trompetă şi acordeon. 

Dirijorul al spectacolului a fost Mitică Ştefan, de la 

„Rapsozii Botoşanilor”. 

Pe 2 iulie, înainte de a pleca spre casă, nevăzătorii 

moldoveni au păşit „pe urmele lui Eminescu”. Mai întâi la 

Biserica „Uspenia”, unde a fost botezat Poetul naţional, 

apoi la Memorialul „Ipoteşti” şi în final la „lacul codrilor 

albastru”, unde au poposit pentru un inedit picnic. În tot 

periplul, ei au fost însoţiţi de reprezentanţi ai Filialei 

Nevăzătorilor Botoşani. 

Cele petrecute se constituie într-o primă 

manifestare din cadrul Proiectului „Virtuozi nevăzători, 

reuniţi în lumea folclorului autentic”, finanţat de Primăria 

Botoşani şi de Filiala Nevăzătorilor Botoşani. În toamnă, 

artiştii nevăzători botoşăneni vor fi prezenţi la Chişinău, 

pentru un spectacol „în oglindă”. 

 

Carmen MORARU 

Nevăzători de pe cele două maluri ale 

Prutului, în spectacol la Botoşani 
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Îmi vine foarte greu să scriu acum despre 

despărţirea de liceu pentru că asta ar însemna să 

conştientizez momentul. "Acum" înseamnă după patru 

ani de liceu şi, per total, doisprezece ani de şcoală, 

timp în care se presupune că tinerii îşi trăiesc cea mai 

frumoasă perioadă a vieţii lor. "Momentul" e acea 

clipă de după examenele de bacalaureat şi înainte de 

admiterea la facultate, când pur şi simplu nu ştii ce 

anume se întâmplă cu tine, pentru că totul capătă o 

viteza uimitoare. Cred că înţelegeţi, deci, apele tulburi 

în care mă zbat (şi în care se zbate cam orice 

adolescent) şi care nu mă lasă să privesc liniştită viaţa 

mea de licean. Dar ca să evit generalizările şi tonul de 

emisiune despre problemele adolescenţilor, am să mă 

refer strict la experienţa personală. În primul rând, 

despre admiterea la liceu nu se vorbeşte atât de mult 

ca despre admiterea la facultate (poate şi pentru că nu 

ai o gamă atât de variată de profiluri dintre care să 

alegi şi pentru că, practic, nu schimbi decât direcţia de 

mers spre şcoală dimineaţa - şi asta, eventual), aşa că 

atunci când ajungi la liceu nici măcar nu simţi că eşti 

la LICEU. Abia la mesele din familie începi să auzi 

celebra fraza "Bucură-te de perioada asta, că n-o să te 

mai întâlneşti cu ea!" sau varianta "Ăştia sunt cei mai 

frumoşi ani ai tinereţii!", dar, cum nu ai cum să-ţi dai 

seama de asta acum, zâmbeşti frumos şi te întrebi "Ce 

oare o fi atât de frumos să mergi la şcoală, cu 

proooofii ăia care îţi dau o toooonă de teme şi colegii 

care te enervează pentru că îţi mănâncă tot pacheţelul 

în pauza mare?!". Apoi, urmează cu adevărat un 

moment de cotitură în viaţa ta de licean. Cât erai mic 

(clasele a IX-a şi a X-a), îi priveai cu admiraţie şi jind 

pe cei mai mari, în special cei de clasa a XII-a, şi 

auzeai tot felul de mituri cum că ĂIA nici măcar nu 

mai fac toate orele la şcoală, rămân numai la cele pe 

care le vor ei şi nimeni nu le pune "absent", ca să nu 

mai vorbim de faptul că NU MAI POARTĂ 

GHIOZDAN şi vin doar cu o geantă la şcoală. Ăsta 

era clar un indiciu cum că lucrurile aveau să se 

schimbe cândva. Şi vine o zi în viaţa ta (de licean), 

când treci în clasa a XII-a şi vezi o grămadă de puşti 

mai mici care se holbează la tine... Şi atunci îţi dai 

seama! Că te schimbi fără să vrei şi că timpul trece 

fără să îţi dai seama. 

În al doilea rând, există anumite "amintiri 

standard" cu care rămâi: copiatul din timpul testelor, 

profesorii care nu te prindeau când copiai, profesorii 

care te prindeau când copiai (sunt două categorii 

distincte, pe cei din urmă JURI că o să te răzbuni la 

sfârşitul liceului, dar nu apuci să faci asta), disperarea 

cu care aştepţi să sune clopoţelul în unele ore, 

diferitele tactici de tergiversare atunci când profesorul 

urmează să scoată pe cineva la tablă, iubitul/a care te 

aşteaptă în pauză, inspiraţia bruscă din timpul testelor, 

profesorii care chiar şi-au lăsat amprenta asupra ta, 

"botezurile" din curtea şcolii, poreclele colegilor, 

scuzele pentru întârziere etc. Însă, toate astea capătă cu 

adevărat valoare abia mai târziu, rememorate împreună 

cu ceilalţi. Şi, pe lângă zâmbete, provoacă un groaznic 

sentiment de nesiguranţă... "Dacă mătuşa avea 

dreptate? Dacă ASTA a fost cea mai frumoasă 

perioada a vieţii mele şi acum s-a dus?!" De aceea, 

unii aleg mai degrabă să nu conştientizeze. Să 

privească spre viitor decât spre trecut. Să nu provoace 

ruptura totală, să creadă că încă mai sunt la 

liceu până ce pur şi simplu o să intre la 

facultate şi n-o să mai fie. Bine, dar 

problema e atunci când nu prea ştii nici cum 

o să arate viitorul tău. Şi rămâi suspendat în 

"momentul" acela despre care vorbeam la 

început. Eu am ales să îmi pun amintirile la 

pachet, într-un bagaj, să mă urc într-un 

metrou (nu trebuie neapărat să alegeţi 

metroul, orice mijloc de transport vi se 

potriveşte...) şi la câteva secunde după ce 

porneşte sper să aud "Atenţie! Urmează 

staţia Timpuri Noi." E plăcut şi comod. Nu 

ştiu exact la ce se referă timpurile noi, dar 

ştiu că am în spate o viaţă de licean pe care 

am s-o desfac mai târziu ca să mă pot 

bucura cu adevărat de ea. Iar metroul acela 

merge, oricum, cu o viteză uimitoare. 

 

Sabina BALAN 

Urmează staţia ,,Timpuri Noi” 
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Imediat ce vara adie a vreme bună, încep 

spectacolele în foişorul din parc. Duminică de 

duminică, Grupul “Cheia Sol” - coordonat de Oana 

Puşcaşu - încântă publicul, cei mai mulţi dintre cei ce 

aplaudă fiind copii. Mă bucur când copii de vârsta 

mea urcă pe scenă, unde dansăm împreună sau dăm 

viaţă unui Karaoke – pentru curajoşii ce recită sau 

cântă.  

Numai că nu e totul atât de simplu, cum pare 

pentru cei ce ne văd pe scenă. Pregătirea fiecărui 

spectacol e o provocare, deoarece învăţ noi piese, care 

uneori îmi dau bătăi de cap, împletite cu emoţiile ce se 

furişează, şi ele. Până la urmă, e normal să ai emoţii, 

multe dintre ele sunt benefice şi chiar constructive. Se 

mai întâmplă să uit versurile sau să îmi “scape» vocea, 

dar sunt încă mică şi din fiecare spectacol am ceva de 

învăţat. 

Finalul duminical e dat de şedinţa în care Oana, 

profesoara noastră, ne spune tuturor ce am greşit, ce 

nu am făcut şi ce ar mai trebui, pentru un «mai bine». 

Ascultăm cu toţii şi încercăm să ne corectăm, astfel 

încât următorul spectacol să fie şi mai reuşit. Din 

fericire, toate acestea sunt spuse într-un mod plăcut, 

vesel, acesta fiind şi motivul pentru care fiecare 

Emoţie, zâmbete şi clipe de 

neuitat la spectacolele din 

Parcul “Mihai Eminescu” 

întrunire se termină cu zâmbetul pe buze… Imediat 

după, se aude întrebarea: «Mergem la un suc?». Şi 

răspunsul afirmativ, absolut unanim. 

Spectacolele din parc îmi aduc numai bucurie şi 

nu mi-aş imagina o vară fără cântece. 

Ioana Frăsinescu 
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Am învăţat că... dragostea e mai puternică decât 

moartea… nu trebuie să fi citit mii de cărţi ca să poţi 

iubi… nu e necesar să colinzi răsăriturile ca să poţi 

SIMŢI… pur şi simplu... dragostea e mai mult decât 

viaţa pentru că iubirea există şi dincolo… pe când 

viaţa nu… poate doar "veşnicia... lumina…"… 

Ştiu că... am scris de-a lungul vremii… despre 

dragoste şi moarte… poate pentru că îmi e frică de 

amândouă... 

Am înţeles că moartea e asociată cu negrul… 

tocmai pentru că oamenii nu pot privi prin întuneric... 

şi cred că până la urmă... asta este moartea... un tărâm 

creat pentru suflete... pentru partea sacră a omenirii... 

Murim inconştient odată cu sfârşitul fiecărei etape a 

vieţii noastre... murim de fiecare când suferim sau 

când iubim... sau când pur şi simplu învăţăm la 

istorie... dar Reînviem, iar şi iar, mai buni sau nu, mai 

distanţi, totuşi revenim inconştient în lumea muritoare 

care ne omoară în fiecare zi câte puţin... cred că 

moartea este de fapt... depăşirea unui nivel de 

profunzime al sufletul unui om... 

Cred în viaţa de după moarte... pentru că ştiu că 

fiecare sfârşit rupt din păcat... reprezintă un nou 

început... Şi mai ştiu că va veni ziua în care îmi voi 

ridica privirea către cer... clipa când cele mai 

importante lucruri vor fi... un CEAS, o LUMÂNARE 

şi... o LACRIMĂ... 

Cât despre… dragoste... cred că iubirea face 

parte din fericire... ne dorim să fim fericiţi... 

muncim... ne realizăm... mergem la concerte şi... 

mâncăm bomboane pentru a fi fericiţi... şi, când te 

gândeşti că  "Fericirea Absolută"... o găseşti doar cu 

ajutorul morţii... 

Pentru fiecare dintre noi… Iadul şi Raiul… 

simbolizează lucruri diferite… pentru mine... sunt 

sentimente absolute şi Cred că atunci când vei simţi 

durerea sau... bucuria absolută... vei putea măsura 

infinitul... 

Ştii… fiecare om pe care îl întâlnesc îşi lasă 

urma în mărunta mea existenţă şi... cred că e un mod 

de a trăi absolutul în cantităţi mici de suflet.. Eu nu aş 

putea trăi fără oameni, deşi, ştiu că oamenii ar putea 

trăi fără mine… nu aş putea trăi fără cuvinte... fără 

sentimente, deşi, sunt sigură că ele îşi vor continua 

existenţa şi după ce absolutul îmi va primi sufletul... 

ceea ce vreau să spun este că... suntem nesemnificativi 

într-o lume imensă... dar vitali într-un pahar cu apă.. 

Rămâne doar să... căutăm acel pahar... 

P.S. ... îmi cer scuze dacă am plictisit... cu 

multele mele cuvinte... dar simţeam nevoia să scriu 

aşa cum am scris... 

 

Lorena PALADE 

Monolog… 
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Este uimitor cum o persoană îţi poate insufla 

plăcerea de a petrece timpul lângă nişte fiinţe 

minuscule. În micul interval de timp pe care l-am 

petrecut plimbându-mă printre porumbei şi încercând 

să mă împrietenesc cu ei, n-am făcut decât să 

zâmbesc, căci era ca o joacă de copil acestă apropiere 

pe care încercam s-o fac: un pas, apoi altul, întind o 

mână de parc-aş cere ajutor şi mai apoi din palma-mi 

zboară pasărea speranţei. Aşa sunt ele - aceste păsări! 

Chiar dacă zboară repede ca să se apere de duşmani, la 

fel de repede îţi pot deveni prieteni, dacă găsesc în 

tine o persoană de încredere. 

În viaţă îţi faci fel de fel de prieteni. Un om se 

ataşează de un câine, altul - de o pisică, dar domnul 

Dorin Cucu s-a ataşat de porumbei şi, chiar dacă 

aceste mici fiinţe nu cuvântă, el le înţelege şi le 

vorbeşte prin iubirea din suflet.  

Fiecare om e diferit în felul său, dar oricât de 

diferit n-ar fi, nu poate trece cu vederea frumuseţea de 

nedescris a porumbeilor, acele culori minunate… 

E ca un fel de mister - acela de a-i cunoaşte, de 

a-i urmări cu privirea în fiecare colţişor, dar merită cu 

adevărat să te afli măcar o singură dată printre ei, căci 

Prietenii noştri înaripaţi 

atâta timp cât am fost acolo, m-am simţit într-un 

adevărat paradis, în care fiecare pasăre reprezenta o 

valoare umană, iar zborul lor era un vals al împlinirii 

si al încrederii în sine. 

A-i îngriji nu înseamnă doar să-ţi petreci timpul 

dându-le hrană sau apă, ci înseamnă să le vorbeşti 

asemeni unor prieteni, căci nu sunt oameni, dar poate 

au nevoie de afecţiune. 

De fapt, mica vizită pe care le-am făcut-o mi-a 

ţinut vie dorinţa de a-i mai revedea şi de a încerca să 

le devin prietenă, căci ce e mai important în viaţă 

decât faptul că eşti şi că ai prieteni? 

Ana SAULEA 
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A s o c i a ţ i a  „ R e n a ş t e r e a 

botoşăneană” a dat viaţă în perioada 7 

– 15 iulie 2012 proiectului european cu 

t i t u l a t u r a  „ P r i n  î n l ă t u r a r e a 

stereotipurilor şi a prejudecăţilor, către 

o societate europeană incluzivă ”. 

Proiectul s-a adresat voluntarilor 

implicaţi activ în organizaţii şi instituţii 

cu activităţi orientate spre integrarea 

tinerilor defavorizaţi şi s-a desfăşurat 

sub auspiciile programului „Tineret în 

Acţiune” al Comisiei Europene. 

Manifestările au avut la bază un 

parteneriat între organizaţia botoşăneană şi organizaţii 

similare din Austria, Germania, Italia şi Franţa, care 

au trimis la Botoşani câte opt participanţi, fiecare. 

Adolescenţii vor aplica ulterior cele învăţate la 

Botoşani în lucrul lor cu tinerii cu care lucrează, în 

ţările lor. 

Claudiu Nanea, preşedintele Asociaţiei 

„Renaşterea botoşăneană”, a menţionat că scopul 

proiectului este acela de a transmite un mesaj către 

cetăţenii ţărilor europene partenere în proiect - care să 

le ofere acestora mărturii şi să le demonstreze că 

numai acceptând diversitatea vom putea trăi într-o 

Europă prosperă şi democratică. De asemenea, 

proiectul şi-a propus să combată prejudecăţile şi 

stereotipurile care există în Europa la adresa unor 

grupuri etnice, sau chiar a unor naţiuni întregi. 

Concret, printre activităţile ce au avut loc la 

Botoşani au figurat vizite la instituţii locale, jocuri de 

rol (seara, la Ipoteşti), dezbateri si o transmisiune 

directa prin „canalele deschise TV” (open web TV), 

realizata cu sprijinul reţelei europene: „European 

Youth4Media Network e.V.” (site-ul oficial: 

www.youth4media.com ) Transmisiunea s-a realizat 

tehnic prin intermediul platformei web http://

europeanweb.tv/ 

În ultima seară, adolescenţii veniţi din cele 

patru ţări, precum şi cei din Botoşani au fost 

responsabili de „animaţie stradală” în faţa 

Cinematografului „Unirea". La evenimentul de final a 

fost prezent şi primarul municipiului Botoşani, Ovidiu 

Portariuc.  

Un reportaj despre zilele petrecute în judeţul 

nostru, realizat de adolescenţii francezi, poate fi 

lecturat pe: 

http://www.charentelibre.fr/2012/07/23/

embarques-sur-la-route-des-roms,1106671.php 

(Redacţia) 

Prejudecăţile şi stereotipurile,  

combătute printr-un proiect al tinerilor 

http://www.youth4media.com/
http://europeanweb.tv/
http://europeanweb.tv/
http://www.charentelibre.fr/2012/07/23/embarques-sur-la-route-des-roms,1106671.php
http://www.charentelibre.fr/2012/07/23/embarques-sur-la-route-des-roms,1106671.php
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Mai întâi, prezentarea plină de umor, făcută pe 

http://batranelul.wordpress.com 

„Despre moşneag… 

Când eram în ’45…   Nu, stai c-am greşit 

discursul! 

M-am născut în fundu` Moldovei, mai exact la 

Botoşani, într-una din ultimele seri ale lui octombrie. 

De atunci şi până acum s-au adunat vreo 18 ani şi sper 

eu să se mai adune în continuare, că doar are balta 

peşte. 

Ca menţionare, nu suport să mi se reproşeze că 

am accent de moldovean, pentru că nu-mi neg 

originile, drept urmare, îmi place să vorbesc 

moldoveneşte şi-s foarte mândru de asta. Ca orice 

moldovean, am şi eu slăbiciunile mele şi alea nu-s 

băutura şi bătutul nevestei (că n-am, dacă aveam 

poate ), dar îmi place foarte mult istoria, asta în 

eventualitatea în care mă întâlnesc cu un ultraş ungur, 

Bloggerul lunii 

să-i pot demonstra, cel puţin istoric, că Transilvania a 

fost mereu pământ românesc. 

Ca să fim înţeleleşi de la început, sunt născut cu 

o doză mare de rasism şi dezvoltată din proprie 

intenţie pe parcurs, dar într-o măsură cât se poate de 

normală (asta înseamnă că nu generalizez, în traducere 

liberă). Încerc pe cât posibil să fiu şi cultivat şi mai 

merg pe la teatru, pentru că e unul din puţinele locuri 

unde un om îşi poate găsi liniştea şi învaţă de fiecare 

dată câte ceva bun. 

Am intrat în aşa zisa “blogosferă” undeva prin 

2009, având la activ câteva bloguri la care am renunţat 

din varii motive, dar asta-i partea a doua (trebuie să 

caut o scuză plauzibilă). De vreun an activez acili`şea, 

chiar dacă mi-am dat seama că n-am nicio treabă cu 

asta, dar încă scriu în continuare. 

În final, vă salut cu mult respect! 

 

Trecând de faptul că se merge puţin la 

manipulare (deşi consider că e una cât se poate 

de constructivă)… Mă gândeam că… E păcat de 

noi! E păcat să ne pierdem înainte de marele 

sfârşit, când va fi să vină, pentru că mereu am 

avut ceva de arătat şi de îmbunătăţit, dar… Da… 

Există şi un dar,  parcă nu vrem să vedem acest 

lucru. 

Am vrut de mult să postez mesajul acesta. 

N-am avut timp, dar am considerat că niciodată 

nu e prea târziu. Nu e târziu niciodată să arăţi 

calea cea bună, pentru că oricând situaţia se 

poate schimba, oricând! 

E mai mult decât o reclamă! E un mesaj 

care face apel la iubire, la adevăr, dreptate, 

patriotism, acel sentiment care a dispărut din 

sufletele noastre pentru că n-am ştiut să facem 

diferenţa dintre politică şi ţară. Ne urâm singuri, 

ne scuipăm cu vorbe grele, fără a mai fi nevoie 

să ne vorbească alţii de rău. 

De multe ori mi-am pus în gând întrebarea: 

Ce înseamnă “ţara mea” în viziunea celorlalţi?… 

Pentru mine, e una din întrebările la care încă n-

am găsit răspuns… 

“Fie reuşim împreună, fie ne vom risipi 

încercând singuri”. 

 

Împreună suntem ROMÂNIA! 

http://batranelul.wordpress.com/
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Despre ea… 

I-am spus de o mie de ori că dacă nu va înceta 

să mai acuze, totul va fi bine, dar n-a înţeles. Mă 

gândeam că ar fi drăguţ s-o las în pace, să se bucure 

de moment, să aibă satisfacţia aia diabolică că mi-a 

dat mie peste nas şi mi-a tuflit punga de cacao în cap. 

Uneori îmi plăcea s-o las să facă asta. Simţeam 

că ea se simte bine şi că va fi totul ok în viitor. Îmi 

plăcea să-i văd zâmbetul ăla inocent şi totodată o 

bucurie ordinar de bolnavă în ochii ei. Mă uitam la ea, 

în timp ce mă ştergeam de cacao şi îi zâmbeam.  

N-aveam altceva ce să fac. Mă bucuram şi eu pentru 

că o vedeam pe ea fericită. Pentru mine asta conta, nu 

faptul că eu eram plin de cacao şi că-mi va lua ceva 

timp să mă curăţ. Un gest care se poate curăţa, dar nu 

uita. Totuşi… încercam să fac asta doar de dragul ei. 

Ştiam că odată şi odată totul va fi bine, căci ea era tot 

ce conta pentru mine. 

Mi-aduc aminte, de multe ori, când eram mic şi 

mă jucam, venea la mine şi o respingeam. Eram destul 

de pierdut în spaţiu, iar tot ce conta pentru mine în 

acel moment era faptul că eu trebuia sa umplu 

basculanta cu nisip şi să îl car 10 metri mai departe, 

imaginându-mi că eu îs şofer şi că încep construcţia 

unei mari clădiri, gândindu-mă că voi primi bani. Nu 

primeam bani, nu primeam laude, nu primeam nici 

măcar un mulţumesc. De fapt… nu primeam nimic! 

Primeam în schimb o privire ciudată, dată pe sub gene 

cu capul puţin plecat în jos, ce-mi dădea fiori. Ştiam 

că nu-i bine. Ea mă privea. Ştiam că greşesc, dar nu 

ştiam unde. Mă gândeam că eu mi-am făcut treaba de 

bărbat şi că am dus nisipul unde trebuia. Ce voia să 

mai fac!?… Totuşi, în ciuda faptului că am încercat să 

o resping, simţind de fiecare dată când era lângă mine 

o apăsare sufletească şi totodată o greutate pe care nu 

puteam s-o duc, ea era tot lângă mine. De fapt, 

probabil nici nu voiam s-o resping. Voiam să fie lângă 

mine, dar puţin mai departe. Îmi plăcea de ea! Era 

frumoasă, era… perfectă şi plină de defecte! Un 

paradox pe care nu l-am înţeles, dar îl conştientizam. 

Ţin minte, eram odată la bunici, singur… Era 

apus de soare şi mă jucam în drum cu nisip. M-am 

uitat la soare şi am văzut-o pe ea. Am văzut-o şi atunci 

mi-am dat seama cine e cu adevărat. M-am ridicat în 

picioare şi m-am uitat lung şi intens, chiar dacă mă 

dureau ochii. Nu-mi păsa, era frumoasă! Era ea! Era 

completarea sufletului meu şi atunci am simţit că sunt 

plin de fericire. Mi-am dat seama că vreau s-o am 

lângă mine toată viaţa. Am simţit pentru prima oară că 

mă apropii de ea şi că încep puţin cu puţin s-o înţeleg. 

Mi-a plăcut! Lângă ea era un întreg univers de care 

faceam abstracţie. Căţei, câmp, pădure, vânt, case, 

oameni. Nu mă interesa! Mă interesa doar ea. Încerca 

să-mi arate ceva, dar nu ştiam ce. Totuşi, se bucura că 

am făcut un pas mic, dar totodată uriaş, pentru 

amândoi. Avea răbdare cu mine. De fapt a avut răbdare 

cu mine dintotdeauna, chiar şi acum. Era un lucru care 

mă chinuiam să îl înţeleg. O frumuseţe pe care nu o 

înţelegeam, cu un chip atât de simplu, dar totuşi mult 

prea dificil şi complicat pentru mine… . Nu ştiam ce 

vrea de la mine… 

http://batranelul.wordpress.com 

http://batranelul.wordpress.com/
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Pe cât de mică este Republica Moldova din 

punct de vedere strict geografic, pe atât de mare este 

pe plan mondial, atunci când vine vorba de vinuri. 

Printre cele mai preţioase “bijuterii” ale ei se numără 

podgoria de la Mileştii Mici, care “bate” fără drept de 

replică podgoriile mult mai renumite din Franţa, Italia 

sau Spania. Domeniul viticol de la Mileştii Mici este 

un loc sfânt în “pelerinajul” mondial al vinului: aici 

sunt 200 de kilometri de coridoare subterane printre 

pivniţele vechi de pe vremea lui Ştefan cel Mare şi 

Sfânt!  Un oraş, unde străzile au fost botezate cu nume 

de genul Chardonnay, Fetească, Sauvignon etc... Aici 

este cea mai mare pivniţă din lume, care adăposteşte 

peste 2 milioane de sticle de vin, unele dintre acestea 

adevărate comori, pline de licori divine provenite din 

ani excepţionali. Extrem de onorant, “Colecţia de Aur” 

de la Mileştii Mici a intrat, în 2005, în Cartea 

Recordurilor „Guiness Book”. 

 

Pelerinajul meu prin beciul vestit în toată lumea 

a început printre butoaiele pline cu vin de 600 – 2.000 

decalitri, rânduite frumos în galeriile reci de piatră 

albă… Fosta carieră de piatră a început să găzduiască 

vinurile din anul 1969: vinuri de colecţie, vinuri de 

calitate superioară, vinuri de consum şi spumante, 

sticle prăfuite ce ascund comori vii, vechi de 20, 40, 

50, 60 şi chiar o sută de ani. Toate vinurile, inclusiv şi 

cele pentru consumul curent, sunt păstrate în butoaie 

de stejar care conferă forţele sale naturale minunatei 

licori - ce este ulterior îmbuteliată. A urmat apoi vizita 

în Muzeul vinului, unde am aflat că, aşa cum nu există 

soiuri similare de vin, tot aşa nu există nici două vinuri 

identice. Vizita s-a încheiat cu o degustare a celor mai 

vestite vinuri pe care le beau… şi cele mai “titrate” 

case împărăteşti ale lumii. La cramele din Mileştii 

Mici au ajuns, până acum, şi sportivi, cântăreţi şi 

politicieni celebri.  

Sute de kilometri  

de coridoare subterane printre pivniţe  

de pe vremea lui Ştefan cel Mare 
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Programul de vizitare este de luni până vineri. 

Primul pas făcut în curtea vinăriei te lasă fără cuvinte 

în faţa celor două havuzuri în care curge vin… roşu şi 

alb!  

Din cei 200 de kilometri din subteran, la 

dispoziţia vizitatorilor se află doar cinci kilometri de 

galerie, mai departe au acces doar specialiştii. Dar şi 

pe această distanţă scurtă există anumite restricţii. 

Bunăoară, vizitatorilor le este interzis să se apropie de 

depozitele cu vinuri spumante, fiindcă decalajul dintre 

temperatura interioară a beciului şi cea a corpului 

uman poate face sticlele să… explodeze.  

Impresionează şi meniurile puse la dispoziţia 

doritorilor în a vizita cramele de la Mileştii Mici, prin 

varietatea vinurilor propuse spre degustare: atât 

vinurile de masă, cât şi cele mature, de colecţie sau 

spumante au depăşit demult neîncrederea şi au ieşit pe 

arena mondială a popularităţii.  

 

… Cu milioane de ani în urmă, pe teritoriul 

actual al Republicii se zice că-şi unduia apele Marea 

Sarmatică, acum însă în tunelurile largi ale oraşului 

vinicol din inima pământului se află o mare de băutură 

sacră, cu nuanţe variate de gust. Temperatura este 

constantă – 12 - 14°C, iar  umiditatea relativă – 85-

95%. Ambele contribuie ideal nu doar la păstrarea 

vinurilor, dar şi la descoperirea calităţilor naturale ale 

vinurilor de elită. De ani de zile aici sunt aduse şi 

stocate pentru învechire vinurile anilor cu cea mai 

bună recoltă din toată Republica Moldova.  

Emoţiile sunt aparte atunci când te plimbi agale 

pe străzile cu şiruri de nişe, în care sunt aranjate cu 

grijă sticlele preţioase şi butoaiele de vin. În 

semiîntunericul rece şi liniştit „se odihneşte” şi se 

maturează cel mai bun vin, fabricat în spiritul 

tradiţiilor populare. În fiecare strop savurăm căldura 

soarelui, dar şi puterea sevei pământului. 

 

Liuba REVENCU 
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Mă gândeam, într-o zi, cât de 

fericiţi sunt unii: Dumnezeu a fost 

generos cu ei, oferindu-le tot de ce au 

nevoie pentru a se bucura din plin de 

viaţă. Dar în acelaşi timp există mulţi 

semeni, cărora nu le este dată 

asemenea bucurie. M-am confruntat, 

recent, cu o situaţie care m-a convins 

că alături de noi coexistă două 

realităţi, că mulţi din noi privesc la 

lume total diferit şi nu se ştie cine e 

mai fericit: cei care au de toate, sau... 

Asta s-a întâmplat în momentul când 

am trecut pe lângă casa de pe strada X,  

dintr-un cartier de la marginea 

Bălţiului. 

La început am crezut că este 

pustie, până când din ruinele acesteia  

s-a ivit un căpşor galben, ca de 

bobocel. Să fi avut copilaşul vreo doi 

anişori, nu mai mult. Dar ce făcea el 

singur în pustietate, gol şi neîngrijit?! 

Am rămas surprinsă de tablou când, de după un colţ, 

apoi de după altul, au mai apărut vreo patru pui de om, 

cu o diferenţă între ei de aproximativ un an. Trei dintre 

ei, mai timizi, au început să se retragă. Însă o fetiţă, 

cea mai măricică dintre toţi, se apropie cu paşi mărunţi 

de mine. Fiind mai sociabilă decât fraţii săi, am reuşit 

să încheg o discuţie cu dânsa. Din tot dialogul nostru 

am aflat că se numeşte Veronica, are 6 ani şi locuieşte 

înpreună cu mama şi fraţii săi în casă, că se joacă 

împreună toată ziua pe maidanul plin cu flori şi că 

vara este atât de frumoasă! Mi-a mărturisit că „noi 

avem o căpriţă, care ne dă lăptic toată ziua...”  

Însă convorbirea noastră a fost întreruptă de o 

doamnă uscăţivă, mama picilor, care şi-a chemat fiica 

şi a dojenit-o pentru că a intrat în discuţie cu o 

necunoscută. 

Veronica a plecat, iar eu am rămas încremenită 

în mijlocul drumului, gândindu-mă la cei cinci micuţi 

goi, neîngrijiţi şi hrăniţi în fiecare 

zi, posibil, doar cu lapte de capră. 

Priveam nedumerită casa şi nu 

înţelegeam, nu puteam pricepe de ce 

stăpîna ei n-o îngrijeşte, n-o 

văruieşte... Desigur, nu putem fi toţi 

egali în această lume, nu-i generos 

Dumnezeu cu fiecare din noi, dar nu 

e normal nici să ne lăsăm în voia 

soartei, să aşteptăm mereu milă şi 

ajutor. Oare ce vor simţi aceşti 

copilaşi din casa de pe strada X 

când se vor termina zilele fericite 

ale copilăriei trăite în armonie cu 

natura, când vor începe a se 

maturiza şi vor păşi în ziua de 

mîine?!  

 

Irina ILIEV,  

Studentă USB „Alecu Russo” 

Casa de pe strada X 
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Ştefan Florescu este pictor şi grafician, membru al 

Uniunii Artiştilor Plastici din Republica Moldova. S-a 

născut în 1934 în regiunea Cernăuţi, pe pământul 

Bucovinei româneşti (azi Ucraina) şi a colindat în lung şi în 

lat fosta Uniune Sovietică. S-a stabilit cu traiul la Bălţi în 

1973 şi a reuşit în aceşti ani să dea “viaţă” la circa 250 de 

lucrări grafice, circa 400 de compoziţii de pictură, mii de 

schiţe, desene şi crochiuri – toate având ca generic  

imortalizarea oamenilor din jur, a peisajelor de neuitat din 

preajma Bălţiului, dar şi a  timpurilor în care dumnealui 

continuă cu aceaşi forţă şi vivacitate să creeze fructuos.  

În persoana dlui Ştefan Florescu profesia de pictor şi 

grafician a căpătat o nouă alură, iar vocaţia şi talentul i-a 

consacrat numele în rândul celor mai prodigioşi artişti 

plastici din republică. El a fost cel, care a creat schiţele 

după care gravorii Monetăriei Naţionale din Bucureşti au 

turnat în metal o sută de seturi a cîte patru piese ale 

Medaliei “EMINESCI INTEGRAL”. Medalii ce au fost 

înmânate personalităţilor cu renume de pe ambele maluri 

ale Prutului şi din diasporă din domeniul ştiinţei, culturii, 

medicinii, artei, etc. Colecţionari şi muzee de artă din 

Mongolia, Rusia, Ucraina, România, Canada, SUA şi din 

alte ţări i-au achiziţionat tablourile în special pentru că, a 

menţionat dumnealui de mai multe ori, ele sunt inspirate şi 

create din natură: fiecare pânză este o stare, o dispoziţie, o 

amintire. Tablourile Domniei sale se disting printr-o mare 

sinceritate, intrigă şi conving prin probitatea şi integritatea 

lor spirituală şi nu e de mirare că, privindu-le, parcă simţi 

adierea vântului, aroma gutuilor, emoţia culorilor, te simţi 

aproape de casa părintească, de cei dragi, de lucrurile 

sfinte… 

Bălţenii îi sunt recunoscători maestrului şi pentru 

faptul că este unul din acei artişti plastici care 

demonstrează altruism şi donează dezinteresat cetăţenilor 

municipiului cele mai relevante şi valoroase lucrări ale sale 

de artă: ele constituie o viziune şi o imagine artistică a 

personalităţilor comunităţii noastre pe care le-am cunoscut, 

alături de aceşti oameni muncim, îi întâlnim pe străzile 

oraşului. Recent, la Muzeul de Istorie şi Etnografie Bălţi a 

fost vernisată expoziţia de pictură şi grafică „Oraşul Bălţi şi 

oamenii lui”, pentru care maestrul Ştefan Florescu a donat 

24 de tablouri ce prezintă valoare artistică incontestabilă şi 

ce vor rămâne în fondul muzeului, fiind unele din cele mai 

reprezentative lucrări despre ţară, localitate şi oamenii săi. 

Medici, ingineri, profesori, agricultori, savanţi, muncitori, 

artişti, chipurile celor apropiaţi sunt urme lăsate pe altarul 

cultural din Bălţi, înveşnicite în tablouri. Printre frazele 

artistului plastic Ştefan Florescu adresate publicului prezent 

la vernisaj au fost şi acestea: Când pictez tablourile, mă 

simt de parcă aş picta icoane ...  

 

Maria POPA 

Lumea înveşnicită în tablouri 
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Am fost plăcut surprins să aflu, recent, că un 

prieten de-al  meu colecţionează cărți, care sunt editate 

și promovate de ziarul ”Adevărul”. Este vorba de o 

sută de cărţi esențiale ce ţin de literatura universală, o 

sută de cărţi pe care ar trebui să le citească un om ca să 

nu moară... prost. Voi fi întrebat, desigur, de ce am 

fost oarecum surprins să aflu că prietenul meu 

colecționează aceste cărți (ele sunt vândute împreună 

cu ziarul în fiecare zi de joi la doar 36 de lei).  

Am fost mirat de această ”noutate” pentru că 

ştiam că prietenul meu nu prea iubeşte lectura. De 

fiecare dată când venea la mine îi recomandam eu câte 

o carte bună, iar el întotdeauna refuza, găsind o altă 

ocupație mai plăcută - cum ar fi, de exemplu, privitul 

unui film. L-am întrebat de ce le cumpără, dacă nu le 

deschide, nu le mai răsfoieşte măcar din când în 

când... M-a mirat răspunsul lui, care nu mi se pare 

lipsit de logică : mi-a spus că adună aceste cărţi pentru 

”eventualii” săi copii, care, cu siguranță (zic eu!) nu 

vor semăna cu tata şi vor îndrăgi cititul. Mai mult, a 

început să facă publicitate cărţilor şi mie (student la 

filologie!!), la aceste opere ale literaturii universale. 

Ce să zic, a fost ca un semnal pentru mine: uite, este 

un om ce gândește mai bine ca mine, adică vede 

lucrurile în perspectivă!  

Astfel a început să mă preocupe și pe mine ideea 

aceasta. M-am gândit că uite ce fel de tată o să aibă 

copiii mei: un tată erudit care să le inspire dragostea 

pentru carte! Sau, poate rămân la ideea prietenului şi 

adun doar o bibliotecă frumuşică în casă, fără să le mai 

citesc vreodată. Sincer, pledez şi pentru carte şi pentru 

citit, căci amândouă sunt importante. Însă alt lucru mă 

îngrijorează cel mai mult, că în epoca aceasta avansată 

Drama unui colecţionar de cărţi  

sau cum să nu mori prost...  

din punct de vedere tehnic, cărţile în casele noastre 

încep să devină doar elemente de decor și dacă noi, 

generația actuală, am mai ţinut câte o carte în mână, 

copiii noştri vor ţine un mouse şi o tastatură. Aş vrea 

să sărut mâinile profesorilor, care ne îndeamnă zilnic 

să citim, ne insuflă dragostea pentru cartea fără de care 

nu putem creşte intelectual. Şi, de fiecare dată ne 

repetă cu grijă: lecturaţi, lecturaţi, lecturaţi...   

Să-mi fie iertate divagaţiile mele, dar  mă întorc 

la subiectul nostru. Aşadar, prietenul meu Andrian 

continuă să treacă pe lângă chioşc în fiecare zi de joi şi 

să cumpere cartea împreună cu ziarul, şi, cred că n-o 

să mă credeţi, într-o zi l-am surprins citind IDIOTUL 

de  Fiodor Dostoievski. Nu vă pot transmite senzaţia 

pe care am avut-o: cred că la început am fost şocat, ca 

mai apoi să mă bucur ca de o minune! Mi-a explicat că 

l-a intrigat titlul acestui roman şi că a fost ”tentat” să-l 

deschidă doar din curiozitate, ca mai apoi să-l 

captiveze, aşa că a început... să-l citească cu nesaţ.  

Aş concluziona că acest proiect intelectual iniţiat 

de ziarul „Adevărul” este unul fantastic! Indiferent din 

ce motiv oamenii sunt interesaţi să cumpere o carte, 

contează rezultatul. În cazul nostru, aş zice eu, este 

unul extrem de bun. Unii cumpără cartea pentru a-şi 

satisface un moft, un orgoliu, altcineva se gândeşte la 

viitor (cazul prietenului meu), alţii (sper că din aceştia 

sunt mai mulţi) sunt chiar consumatorii de literatură 

veritabilă. Mulţumesc  prietenului meu pentru lecţia 

”de viaţă”, cum o numesc eu. Şi o să dorm împăcat, 

deoarece încă un prieten a fost salvat să nu „moară”... 

prost.  

George MUNTEANU,  

Universitatea de Stat „Alecu Russo” Bălţi  



R E P U B L I C A  M O L D O V A   Nr.  3 Iulie-August 2012   T i n e r i  j u r n a l i s t i  f ă r ă  f r o n t i e r e   

16 

În ultimii ani, pentru cetăţenii Republicii 

Moldova a devenit o problemă majoră asigurarea cu 

apă potabilă. Astăzi, în multe localităţi fântânile s-au 

uscat şi izvoarele-au secat. Diversele fântâniţe 

amenajate cândva de localnici doar ne amintesc de apa 

dulce şi rece ca gheaţa ce le potolea tuturor setea… Nu 

e un secret că apa de la robinet nici nu poate fi 

comparată cu cea de izvor. Dar cum poate fi găsită apa 

potabilă ascunsă în adâncuri, ce secrete ascund 

fântânarii secolului nostru? Cum se sapă astăzi o 

fântână? Toate aceste întrebări mi le-am pus atunci, 

când domnul Ion Ene a început să caute în zonă 

specialişti care i-ar săpa o fântână, deoarece în locul 

unde dumnealui a găsit izvorul utilajele tehnice de 

forare nu pot fi folosite. 

 

- Cum aţi găsit locul izvorului şi de unde atâta 

siguranţă, că anume acolo sunt… două izvoare?  

- Am marcat locul după o metodă pe care am 

furat-o de la alţii. Ştiinţific am aflat că ea se numeşte 

radiestezie biologică. Apa reprezintă o substanţă 

specială, suportul Vieţii. Deoarece organismul omului 

conţine 70 la sută apă, intrarea în rezonanţă cu apa este 

cea mai uşoară măsurătoare radiestezică. Practic 

fiecare din noi poate simţi apa de sub picioare, poate 

găsi izvoraşul multrâvnit, deoarece ea este situată în 

nişa sa info-energetică. Mă bucur că nu sunt la prima 

detectare a unui izvor. Totul se începe de la două fire 

metalice care, odată luate în mâini, încep să traseze 

Apa noastră, cea de toate zilele 

conturul sursei de apă. În urma biodetecţiei am 

determinat două surse de apă ce se întretăiau între ele: 

astfel mi-am zis că-s două izvoare. 

 

- Ce v-au spus fântânarii? 

- Multe mi-au spus, mai ales atunci, când 

ajunseseră cu săpatul (fântâna a fost săpată în 

exclusivitate manual!) la 12 metri adâncime şi-au dat 

de un strat gros de vreo 30 cm de piatră... Abia la al 13

-lea metru au fost destupate cele două izvoare! Se zice 

că, cu cât sunt mai adânci, cu atât apa e mai pură. Nu 

vă pot exprima bucuria fântânarilor care s-au pomenit 

într-un vîrtej de apă rece ca gheaţa: apele subterane 

răbufneau cu putere de sub pământ şi începeau 

vertiginos să umple fântâna. 

 

- Aţi gustat din apă, cum vă pare? 

- Este bună, moale, dulce, atât doar că până ne 

vom putea folosi de apă, mai durează ceva timp. Este 

necesar de a o pompa de vreo câteva ori, apoi trebuie 

dezinfectată şi controlată în laborator pentru a fi siguri 

că nu conţine nitraţi sau alte substanţe nocive. Nu 

oricui îi este dat să aibă parte de apă bună! Cred că 

fiecare ştie să detecteze apa bună: dacă nu au deloc 

depuneri, înseamnă că e potabilă. Sper că în urma 

verificării  în laborator a apei, rezultatele analizelor să 

ne bucure. 

 

A gustat din apă Ioana POPA      



R E P U B L I C A  M O L D O V A   Nr.  3 Iulie-August 2012   T i n e r i  j u r n a l i s t i  f ă r ă  f r o n t i e r e   

17 

După un an şcolar plin de realizări, toţi tinerii 

îşi fac planuri pentru bine meritata vacanţă. Şi eu 

mereu mă strădui să planific pe vară lucruri noi şi 

captivante, pentru dezvoltarea mea personală. Am 

făcut multe planuri chiar din prima lună, dar după un 

telefon al bunicii, totul s-a schimbat. Mi-a venit un dor 

de copilărie şi de dulcele amintiri de la ţară... De când 

eram mic, îmi rezervam măcar o săptămînă din 

vacanţă ca să mi-o petrec cu bunii mei. Dar uite că în 

ultimii doi ani, vara eram ocupat cu diverse examene, 

cursuri şi nu am avut timp să mă odihnesc în 

stilul ”sătesc”. Am hotărât ca în această vacanţa să 

recuperez acel gol – să merg întâi la bunici. Am decis 

- am făcut. Pregătirile nu au durat mult timp, am luat 

cu mine ceva haine, pozele cu amintiri, mp3 player-ul 

şi la drum. 

La 7 dimineaţa m-am urcat în autobuz. Drumul 

nu a durat mult, deşi părea că merg o veşnicie. Bunicul 

era plecat la pescuit, iar bunica, ca de obicei, m-a 

întâmpinat la gară. Ne bucurăm amândoi că ne 

revedem. Ea nu s-a schimbat deloc. Ajungem repede 

acasă. Este cald şi mă aşteaptă cu lapte şi pâine cu 

gem - o minunăţie de mâncare. Mai apoi mi-am lăsat 

valiza şi m-am dus să văd ce s-a schimbat la bunici în 

aceşti doi ani. Mi-am reamintit şi de vechiul meu 

prieten, un pechinez, Roky. S-a schimbat foarte mult 

de la ultima noastră întâlnire, dar nu şi devotamentul 

său faţă de mine. Am plecat la plimbare ca în 

vremurile celea vechi: prietenul meu pufos se desfăta 

în libertate, fiind nespus de entuziasmat. La revenirea 

noastră, bunelul sosise deja. Ne-am adunat toţi trei la 

masă şi ne aminteam trecutul meu de la ţară. 

Dimineaţa a fost  cea mai frumoasă parte a zilei 

următoare. Când m-am trezit, un soare puternic îmi 

bătea în cap şi fără papuci fugeam afară, simţind în 

iarba necosită roua dimineţei. Bunicul şi bunica se 

trezeau mai de dimineaţă să dea mâncare şi de băut la 

animale. Au multe animale, ca oricine la ţară: capre, 

iepuri, păsări. Eu mereu îi ajutam în gospodărie, dar 

cel mai mult îmi plăcea să duc caprele la păscut. Am 

păţit-o şi cu iepurii. O dată după ce le-am dat de-ale 

gurii, nu am închis bine portiţa: zece iepuraşi au ieşit 

şi începeau să facă „curăţenie” prin grădină. Pe toţi 

zece nu puteam să-i prind deodată şi am găsit o soluţie 

alternativă – Roky! Zis şi făcut. Pînă acum nu am mai 

avut aşa vânătoare: el de bucurie fugărea iepurii spre 

mine, iar eu îi prindeam. Într-un sfert de oră ne-am 

descurcat. Bunicilor, totuşi, nu le-am spus, ca să nu-şi 

piardă încrederea în mine. 

A treia zi l-am sunat pe verişorul meu să vină şi 

el la bunici. Nu a durat mult. Peste două ore eram gata 

de noi peripeţii. În lipsa bunicilor, care au plecat la 

O vacanţă  la ţară  
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prăşit, am luat frumuşel căţelul de zgardă Roky şi hai 

la cireşe. Totul s-a întâmplat ca în”Amintiri din 

copilărie” de Ion Creangă. După trei dealuri erau livezi 

şi grădini pline cu cireşe. Pe Roky l-am lăsat de pază, 

iar noi fuguţa în copac. Cireşele în acest an erau foarte 

coapte şi dulci. Ne aflam în rai şi savuram gustul verii 

din plin. După ce am „lucrat” de-a binelea, frumuşel 

ne-am coborît din copac şi acasă. Sper să mai vin şi la 

anul pe aici… Când au venit bunicii, nu înţelegeau de 

ce noi eram sătui şi atât de bucuroşi. Dar şi acesta a 

rămas secretul nostru. 

În ziua următoare au venit rudele şi ceilalţi 

verişori. Ne-am aşezat la masă în curtea de lângă 

livada buneilor. În jur erau numai copaci şi verdeaţa îţi 

înveselea privirea. În jur se aflau şi albinile, care ne 

desfătau cu zumzetele lor adorabile. Un tablou atât de 

colorat, de ţi se părea că e a opta minune a lumii. În 

acest tablou ne-am inclus toată familia. Cât de 

distractiv şi palpitant e să te afli printre persoanele cele 

mai dragi ţie. 

În a cincea zi toţi nepoţii, în frunte cu bunelul, 

am plecat la pădure, ce era foarte aproape  de  bunicii 

mei. Fiindcă era Duminica Mare, bunelul ne-a condus 

la strâns cimbrişor. Dar pe lângă cimbrişor l-am 

convins să ne ducă şi prin locurile copilăriei sale. Am 

ajuns la izvor şi la podul ce trecea peste un râuleţ. În 

jur erau numai dealuri pline de flori medicinale 

aromatice. Roky zburda după fluturi, iar verişorii mei 

se pozau lângă „Izvorul înfloritor”. Am ajuns acasă 

foarte osteniţi, dar cu impresii straşnice.  În cea de-a şasea zi ne-am sculat foarte 

devreme, pe la orele 5. Am luat undiţele pregătite de 

seara şi la pescuit. La iaz, deodată se aude primul 

clopoţel, al doilea clopoţel - e timpul să ne distrăm, e 

timpul să prindem peşte! Pe lângă pescuit ne-am şi 

scăldat, plăcere de care nu a fost lipsit nici Roky. A 

fost o zi norocoasă şi  acasă am ajuns împrospătaţi şi 

cu mult peşte. Bunica ne-a pregătit o cină specifică: 

mămăliga cu peşte şi mujdei, nu mănânci la oraş aşa 

ceva.  

Zilele au trecut, pe nesimţite, una după alta.  

Mi-am luat rămas bun de la bunici, de la rudele mele 

şi de la prietenul meu Roky, cu care am făcut atâtea 

năzdrăvănii. Aceste şapte zile de la ţară m-au făcut să 

simt ce înseamnă în realitate să trăieşti din plin şi să 

savurezi fiecare clipă. La sfârşitul săptămânii petrecute 

la bunici, pot spune că sunt alt om. Din primele zile  

m-am dezobişnuit cu greu de stilul de viaţă din oraş: 

computer, internet, imposibilitatea de a menţine 

legătura directă cu prietenii mei nepriindu-mi cine ştie 

ce. După ceva timp am aflat şi avantajul rupturii de 

ceea ce numim civilizaţie. Este vorba de mai mult 

timp pentru plimbări în natură sau participarea la 

muncile zilnice pe gospodărie. Nici pe departe nu este 

atât de plictisitor pe cât credeam iniţial. Cred că aceste 

şapte zile  vor fi unele din cele mai frumoase momente 

din vacanţă mea. 

 

Serghei Culibaba 
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Album foto -  

Seminarul organizat la Biblioteca Municipală  

,,Eugeniu Coşeriu” din Bălţi  

cu directorii de biblioteci publice din nordul Republicii Moldova (Făleşti, Glodeni, 

Singerei, Ocniţa, Briceni, Donduşeni, Rîşcani, Edineţ, Ungheni)  
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